
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  extraordinari i urgent 
Data:   9 d’octubre de 2008 
Horari:  13 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 

Rafel Gili Sastre,   batle 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
M. del Mar Llaneras Pascual,  regidora 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Francesca Servera Pascual, regidora 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Margalida Tous Ferrer,  regidora 
Francesc Lliteras Reche,  regidor 
Sebastià Carrió Ginard,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteixen: 

Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Pere Obrador Alzina,   regidor 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
 

 

Ordre del dia 

 
1. Ratificació, si s’escau, de la urgència de la sessió. 
2. Aprovació, si s’escau, de la sol·licitud d’inclusió d’obres en el Pla insular d’obres i serveis de 
2009. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

 
1. Ratificació, si s’escau, de la urgència de la sessió 

 
El batle exposa que la urgència es deu al fet que el termini per sol·licitar la inclusió d’obres en el  
POS de l’any 2009 finalitza dia 14 d’octubre, i s’ha de preparar tota la documentació necessària per 
fer la sol·licitud. 
 
Explica que al Ple de 30 de setembre s’aprovà la inclusió d’unes obres en el POS de 2009 i que en 
la relació d’obres no es va incloure la que feia referència a la renovació de la xarxa de les canonades 
d’abastament, sanejament i dotació de les canonades per a les aigües pluvials del nucli d’Artà, 2a 
fase, perquè, després de consultar el Departament de Cooperació Local del Consell de Mallorca, no 
els varen donar cap solució per poder executar l’obra esmentada en menys temps d’execució, és a 
dir, que el 50 % del pressupost total del projecte s’havia d’executar en quatre anys, i l’Equip de 
Govern va opinar que, per tenir un termini d’execució de 4 anys, això suposava un volum molt petit 
d’obra. 
 
Finalment, el batle diu que pareix que hi va haver un malentès entre el Consell de Mallorca i 



l’Ajuntament d’Artà, ja que es pot variar el termini d’execució de l’obra, sempre que se sol·liciti al 
Consell de Mallorca que l’obra esmentada es financi mitjançant la signatura d’un conveni. 
 
Els reunits acorden, per 8 vots a favor (UM, PSOE i PP) i 1 abstenció (UIA), ratificar la urgència de 
la sessió. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la sol·licitud d’inclusió d’obres en el Pla insular d’obres i serveis 

de 2009 

 
El batle, una vegada explicat el malentès que hi va haver entre el Consell de Mallorca i 
l’Ajuntament d’Artà, proposa variar l’ordre de prioritat de les obres a incloure en el Pla insular 
d’obres i serveis de 2009. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que hi votarà a favor, i, a continuació, llegeix la seva intervenció, 
que, copiada literalment, diu: 
 
“Nosaltres votarem a favor, tot i que hem de dir que aquest ple és la mostra més palpable i evident 
que aquest Equip de Govern no té projecte. Cap dels seus membres s’ha plantejat quin poble vol i 
per què ho vol. Aquest Equip de Govern, amb el batle al capdavant, camina a les palpentes, sense 
rumb, com el vaixell de l’Holandès errant, emprant un símil operístic de moda aquests dies. 
 
Recapitulem un poc: fa només una setmana, i per urgència, l’Equip de Govern va presentar al ple 
ordinari de setembre els projectes que presentaria a la convocatòria pública del Pla d’obres i serveis 
del Consell. Eren quatre projectes menors (asfaltatges o enllumenats públics, bàsicament). 
 
L’oposició, tot i els seus intents, no va poder fer reflexionar l’Equip de Govern de la necessitat de 
continuar amb la segona fase del projecte de clavegueram i d’aigües brutes i netes. Va ser aleshores 
quan el senyor batle va llançar totes les culpes sobre el conseller de Cooperació Local del Consell 
de Mallorca i sobre el seu director insular: “Només vol fer política”, va dir. Evidentment, tothom 
que ocupa un càrrec públic fa política i gestiona doblers públics, senyor batle. El que volia dir el 
nostre senyor batle era que aquest departament del Consell castigava Artà, com vàrem veure 
reflectit a l’edició de dissabte d’un rotatiu quan el batle deia que el Consell era la mare de tots els 
ajuntaments i, aquests, els seus fills i que, com a mare, havia d’actuar en conseqüència... Segons 
sembla, aquest mateix discurs va ser el que va emprar, aquest dilluns, a la ràdio municipal. 
 
Però no sabem què li va passar al senyor Gili, que dimarts el batle va canviar de parer i va decidir 
convocar un plenari extraordinari, aquest d’avui, per presentar, una altra vegada per urgència i sense 
haver passat cap vegada per comissió informativa, el seu canvi de parer sobre aquesta convocatòria 
d’ajuts. 
 
Com que no sabem ni sabrem què li va passar, l’únic que podem dir des d’Unió Independents 
d’Artà és que, si el batle ha de rectificar en el sentit en què el seny s’imposa, no ens sabrà gens de 
greu als dos regidors dels Independents recordar-li les convocatòries que han deixat passar sense 
presentar, ni tan sols, cap projecte. Una de les que més greu ens ha sabut és la del Consell per a 
projectes culturals de les entitats d’administració local de Mallorca relacionats amb la figura del rei 
Jaume I, la resolució de la qual podem trobar al BOIB de 30 de setembre. En un poble que té un 
dels seus carrers principals dedicats a l’efemèride en què el rei va conquerir Artà, una plaça 
dedicada al Conqueridor, un poble que custodia el quadre en què el valí lliura al Conqueridor les 
claus de Madina Mayurqa..., ha passat de puntetes per una efemèride tan important, el vuitè 
centenari del seu naixement. Sense anar gaire enfora, Capdepera celebrarà “El rei En Jaume i 
Capdepera” i Sant Llorenç una exposició filatèlica. 



 
D’altres convocatòries no aprofitades ja ha rebut l’Equip de Govern la seva dosi de preguntes als 
plens, com la dels parcs verds. 
 
De tota manera, i aprofitant l’avinentesa que es parla del Pla d’obres i serveis, esperam, 
sincerament, que, si s’enceta aquesta segona fase, es faci amb major rigor i seriositat que aquesta 
primera, que es perllonga amb el temps sine die. Si no, basta recordar una sol·licitud que aquest 
grup polític va registrar el passat 10 de juny a la Sala. Aleshores demanàvem explicacions sobre els 
problemes sorgits al carrer de Son Servera (recordem que la pluja va fer que aigua bruta afloràs per 
banys i banyeres de cases particulars). Demanàvem una direcció política efectiva de seguiment de 
les obres; coordinació de la Policia Local; el termini que Ajuntament i empresa s’havien marcat per 
acabar les obres; el sobrecost d’aquestes i que s’estudiàs si hi havia connexions mal fetes. Aquesta 
sol·licitud no s’ha contestat fins ara i no té aspecte de contestar-se. Ara, a més, hem sabut que els 
problemes s’han traslladat del carrer de Son Servera a l’avinguda de Costa i Llobera, on olors, 
aigües brutes i el material que les acompanya han acompanyat les darreres pluges. 
 
És cert que hem criticat severament la manera com s’ha duit a terme aquesta primera fase. Ha estat 
catastròfica. Hi ha carrers que s’han aixecat fins a cinc vegades! 
 
Reprenent la primera idea i a la vista de l’exposició d’avui, volem fer esment, una altra vegada, de 
la manca de projecte de poble que té l’Equip de Govern. Un poble no es fa amb el dia a dia; un 
poble s’ha de pensar i planificar de manera que ens podem enorgullir d’allò que deixem als nostres 
fills i nets.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que els preocupen aquests malentesos entre dues 
administracions, ja que, opinen, podrien perjudicar futures convocatòries. Demana un esforç perquè 
l’execució de les obres sigui més àgil i s’acompleixin els terminis d’execució de les obres. Diu que 
hi votaran a favor. 
 
El batle diu que no sap com començar per rebatre la intervenció feta per UIA, ja que ells, els 
integrants d’UIA, no varen ser capaços de dur endavant aquest projecte. En relació a aquest 
incident, diu que ha estat molt suau quan ha dit que hi ha hagut un malentès, ja que ell té testimonis 
d’allò que va ocórrer. I afegeix que s’ha fet un ple extraordinari perquè el termini per presentar les 
sol·licituds finalitza abans del 14 d’octubre i el 13 és festiu i perquè s’ha de preparar tota la 
documentació. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar l’expedient de sol·licitud de finançament al Consell de Mallorca per a les obres que es 
relacionen i amb l’ordre de prioritat següent: Renovació de la xarxa de les canonades de 
l’abastament, sanejament i dotació de les canonades per a les aigües pluvials del nucli d’Artà, 2a 
fase; Asfaltatge de carrers del municipi d’Artà; Instal·lació d’enllumenat públic a la zona de Na 
Carretó; Reforma de la xarxa d’enllumenat públic de la zona est del carrer de Santa Margalida; i 
Reforma de la xarxa d’enllumenat  públic de la zona oest del carrer de Santa Margalida; amb un 
pressupost d’execució per contracte d’1.430.586,69 €, 94.287,62 €, 149.290,47 €, 187.869,13 € i 
129.036,35 €, respectivament; i demanar la seva inclusió en el Pla d’obres i serveis per a 2009. La 
subvenció total a fons perdut que se sol·licita s’apuja a un import d’1.393.749,18 € (70 %), essent 
l’aportació municipal de 597.321,08 € (30 %). 

 
2. Comprometre’s a consignar en el Pressupost de l’exercici de 2009 la quantitat suficient per poder 
executar les obres. 
 



3. Acceptar específicament les normes establertes en la convocatòria del Pla d’obres i serveis de 
2009 i en el Reglament de cooperació municipal del Consell de Mallorca. 

 
4. Sol·licitar al Consell de Mallorca que l’obra anomenada Renovació de la xarxa de les canonades 
de l’abastament, sanejament i dotació de les canonades per a les aigües pluvials del nucli d’Artà, 

2a fase, es financi mitjançant la signatura d’un conveni. 
 
 
Acords 

 
1. Ratificar, per 8 vots a favor (UM, PSOE i PP) i 1 abstenció (UIA), la urgència de la sessió. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Aprovar l’expedient de sol·licitud de finançament al Consell de Mallorca per a les obres que es 
relacionen i amb l’ordre de prioritat següent: Renovació de la xarxa de les canonades de 
l’abastament, sanejament i dotació de les canonades per a les aigües pluvials del nucli d’Artà, 2a 
fase; Asfaltatge de carrers del municipi d’Artà; Instal·lació d’enllumenat públic a la zona de Na 
Carretó; Reforma de la xarxa d’enllumenat públic de la zona est del carrer de Santa Margalida; i 
Reforma de la xarxa d’enllumenat  públic de la zona oest del carrer de Santa Margalida; amb un 
pressupost d’execució per contracte d’1.430.586,69 €, 94.287,62 €, 149.290,47 €, 187.869,13 € i 
129.036,35 €, respectivament; i demanar la seva inclusió en el Pla d’obres i serveis per a 2009. La 
subvenció total a fons perdut que se sol·licita s’apuja a un import d’1.393.749,18 € (70 %), essent 
l’aportació municipal de 597.321,08 € (30 %). 
2.2. Comprometre’s a consignar en el Pressupost de l’exercici de 2009 la quantitat suficient per 
poder executar les obres. 
2.3. Acceptar específicament les normes establertes en la convocatòria del Pla d’obres i serveis de 
2009 i en el Reglament de cooperació municipal del Consell de Mallorca. 
2.4. Sol·licitar al Consell de Mallorca que l’obra anomenada Renovació de la xarxa de les 
canonades de l’abastament, sanejament i dotació de les canonades per a les aigües pluvials del 

nucli d’Artà, 2a fase, es financi mitjançant la signatura d’un conveni. 
 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
El secretari Vist i plau    
 El batle  
 
 
 
 
 
 
 
 


